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اخبار
فيلم »خورشيد« نماينده 
سينماي ايران در مراسم 

اسكار شد
سينماي  نماينده  معرفي  هيات 
ايران به مراسم اسکار، در پي چند جلسه 
مستمر، فيلم »خورشيد« به کارگرداني 
»مجيد مجيدی« را به عنوان نماينده 
سينماي ايران براي معرفي به آکادمی 

اسکار 2021 انتخاب کردند.
»رائد  امتیاز،  گزارش  به 
سخنگوي  و  دبير  فريدزاده« 
هيأت معرفي فيلم ايراني به اسکار 
به  توجه  با  هيأت  اين  کار  گفت: 
فيلم  بهترين  اسکار  قوانين  تغيير 
خارجی زبان و تغيير مهلت زمانی 
شرکت در اين دوره به دليل شيوع 
 90 بررسی  با  کوويد19،  ويروس 
شد  آغاز  ايرانی  شده  اکران  فيلم 
انتخاب  هيات  اعضاي  سپس  و 
 12 از  متشکل  فهرست  يک  به 
فريدزاده،  گفته  به  رسيدند.  فيلم 
نماينده  معرفي  هيات  ادامه   در 
اسکار  مراسم  به  ايران  سينماي 
بازبينی  به  مقررات  بازخواني  با 
فيلم ها  تخصصي  بررسي  و 
رأی گيري  از  پس  و  پرداختند 
 3 ميان  از  نظرات،  تجميع  و 
مجيد  ساخته  »خورشيد«  فيلم  
ساخته  گردو«  »درخت  مجيدی، 
»يلدا«  و  مهدويان  محمدحسين 
فيلم  بخشی،  مسعود  ساخته 
»خورشيد« به کارگرداني »مجيد 
نهايی  گزينه  عنوان  به  مجيدی« 
اعضای  امضای  با  و  شد  انتخاب 
نماينده  عنوان  به  هيأت،  اين 
اسکار  مراسم  به  ايران  سينماي 
شد.  خواهد  معرفي   2021 سال 
برقص  من  با  جهان  فيلم های 
پدری  خانه  صحت(،  )سروش 
پروانه  شنای  عياری(،  )کيانوش 
نارنجی  روزهای  کارت(،  )محمد 
)مرتضی  تومان  لاهوتی(،  )آرش 
)همايون  باز  مسخره  فرشباف(،  
مطهر  آب  در  ،مردن  زاده(  غنی 
)مسعود  يلدا  محمودی(،  )نويد 
بخشی(، کشتارگاه )عباس امينی(، 
حمال طلا )تورج اصلانی(، درخت 
مهدويان(  )محمدحسين  گردو 
مجيدی(  )مجيد  خورشيد  و 
فهرست اوليه هيات انتخاب براي 
به  ايران  نماينده سينماي  معرفي 

اسکار را تشکيل داده بودند.
ايراني  فيلم  معرفي  هيات 
هنرهاي  و  علوم  فرهنگستان  به 
سينمايي اسکار 2021 از هنرمندان 
پيشنهادي خانه سينما، محمدعلی 
سيدجمال  )کارگردان(،  نجفی 
ساداتيان )تهيه کننده(، آتيلا پسيانی 
)بازيگر(، کمال تبريزی )کارگردان(، 
)فيلمبردار(،  داودی  سيدمحمد 
فرهاد  )کارگردان(،  آبيار  نرگس 
توحيدی )فيلمنامه نويس( و آنتونيا 
شرکاء )منتقد( تشکيل شد و رائد 
بين الملل  شورای  )دبير  فريدزاده 
سينمايي  بنياد  بين الملل  ومعاون 
فارابي( به عنوان عضو حقوقي اين 

جمع را همراهي می کرد.

»نجيبه« به جشنواره 
 Jogja-NETPAC
اندونزی راه يافت

فيلم  راه يابی  با  همزمان 
بخش  به  »نجيبه«  سينمايی 
جشنواره  آسيای  چشم انداز 
 Jogja-NETPAC بين المللی 
اندونزی، تيزر اين فيلم رونمايی شد.
فيلم  امتیاز،  گزارش  به 
نويسندگی  به  »نجيبه«  سينمايی 
و کارگردانی مصطفی گندمکار، در 
ادامه حضورهای بين المللی خود، به 
جشنواره  آسيای  چشم انداز  بخش 
 Jogja-NETPAC بين المللی 
يافت.جشنواره  راه  اندونزی  کشور 
نخستين   Jogja-NETPAC
جشنواره در کشور اندونزی است که 
با هدف معرفی و توسعه سينمای 
آسيا و در تعاملی نزديک با شبکه 
پک  )نتِ  آسيا  سينمای  ارتقای 
سازمان  يک  که   ،)NETPAC
فرهنگی و سينمايی شامل منتقدان، 
برگزارکنندگان  فيلمسازان، 
جشنواره ها و پخش کنندگان 30 
کشور مختلف است، راه اندازی شده 
است. فيلم سينمايی »نجيبه« پس 
از رونمايی در بيست و سومين دوره 
جشنواره شانگهای چين )در بخش 
استعداد جديد آسيا( در ماه جولای، 
در تازه ترين حضور بين المللی خود 
برای کسب  )نوامبر(  ماه جاری  در 
جشنواره  آسيای  چشم انداز  جايزه 
Jogja-NETPAC، که مختص 
آينده  و  جوان  فيلمسازان  معرفی 
دار سينمای آسياست، با فيلم هايی 
از ديگر کشورها رقابت خواهد کرد. 
جشنواره Jogja-NETPAC هر 
ساله جوايز مختلفی از جمله جايزه 
نقره ای،  هانومان  طلايی،  هانومان 
جايزه نت پک، به بهترين فيلم های 

آسيا اعطا می کند.

تجربه های امیراحمدی پس از دوری اجباری از تلوزیون

پرسش های بی پاسخ درباره »بودجه فرهنگی«

تلويزيون  مجری  ـ  اميراحمدی  عبدالرضا 
درباره يک  نظر  اظهار  دليل  به  ـ چندی پيش 
کنايه  عذرخواهی  آن  از  پس  و  فوتبالی  تيم 
آميزش برای مدتی از کار اجرا دور نگه داشته 
اين ماجرا در  از  از گذشت دو ماه  او پس  شد. 
حال  شرح  و  کرد  شرکت  ايسنا  با  گفت وگويی 
اين روزهايش را گفت و از تجربه ای که در اين 

مدت کسب کرده است.
اشاره  با  صحبتش  ابتدای  در  اميراحمدی 
اين  فيلم »اتوبوس شب« گفت: در  به ديالوگ 
می  مهرداد صديقيان  از  فيلم خسرو شکيبايی 
می گويد  صديقيان  و  است  سالت  چند  پرسد 
باز  بابام مرد  بعد  بود دو روز  پارسال 1۶ سالم 
هم 1۶ سالم بود اما ديگر بچه نبودم. من حدود 
اين  22 سال است که دارم اجرا می کنم و در 
زمينه خيلی زحمت کشيدم؛ خون دل خوردم و 
شاگردی کردم. هميشه سعی کردم مهارت هايم 
باقی  گردانه  اين  در  بتوانم  که  کنم  روز  به  را 
بمانم. اتفاقی که در اين دو ماه افتاد باعث شد 
قول  به  و  کنم  رشد  و  بيندازم  پوست  من  که 
اما ديگر  باز هم مجری بودم  مهرداد صديقيان 
ناپخته نبودم و در اين دو ماه به پختگی عجيب 
آنقدر  اين وادی  و غريبی رسيدم. هر چند که 
پيچ و خم دارد که نمی توانم ادعا کنم همه فوت 

و فن هايش را بلدم و ديگر اشتباه نمی کنم.
کتاب  در  جبران  خليل  جبران  افزود:  او 
می  می کند؛  نقل  را  زيبايی  داستان  »پيامبر« 
باشد،  زمين  روی  اگر  سيب  دانه  يک  گويد 
فضله  و  کود  به  تبديل  و  پرندگان  خوراک  يا 
يا  می شود،  له  رهگذران  پای  زير  يا  می شود 
اسير باد می شود و يا گير جارو رفتگر می افتد 
و راهی سطل زباله می شود اما همين دانه اگر 
برود زير زمين و تنهايی و فشار خاک را تحمل 
کند، بعد از مدتی پوستش می شکافد و تبديل 
به درختی می شود که همه از سايه و ميوه اش 

استفاده می کنند.
ماه  دو  اين  که  کرد  عنوان  اميراحمدی 
باعث شد که  پوسته  تنهايی و فشار هواداران 
اين  که  بشکافد  سنتی اش  و  قديمی  تفکرات 
به  را  چشمش  و  بوده  سخت  هم  خيلی  اتفاق 

روی خيلی از حقايق باز کرده است.
فکر  من  کرد:  اضافه  زمينه  همين  در  او 
دانستن  توهم  که  حالی  در  می دانم،  می کردم 
داشتم و از نزديک لمس نکرده بودم. اين اتفاق 
و  کنم  يادداشت  را  اتفاقات  روز  هر  شد  باعث 
بازنگری و نو نگاهی به حرفه اجرا داشته باشم. 
بذرهايی هم در اين مدت کاشتم که اميدوارم 
ثمر  به  شاهد  مراقبت،  با  نزديک  آينده ای  در 
نشستن اين بذرها باشيم و شما حتما يک تولد 
می بينيد  من  اجرای  در  زودی  به  را  نوزايی  و 
موثرتر  و  مفيدتر  هم  و  است  متفاوت  هم  که 

از گذشته.
اجرا  دشواری های  درباره  مجری  اين 
مجری  پرخطر  شغل  درباره  بايد  داد:  توضيح 
گری بخصوص در برنامه زنده بگويم که هميشه 
به ما گفته اند يادتان باشد در اجرا اولين اشتباه 
می ماند  بندبازی  مثل  و  است  اشتباه  آخرين 
که روی بند نازکی راه رفته و هر لحظه امکان 
بان  دروازه  مثل  مجری  دارد.  وجود  سقوطش 
فوتبال است اگر تيم ببرد می گويند خط حمله 
گل زد اگر ببازد می گويند دروازه بان گل خورد 
و همه کاسه کوزه ها سر او شکسته می شود. در 
اجرا هم همين طور است. ما سنگر اول هستيم؛ 
می گويند مجری چرا اين حرف را زد يا اشتباه 
مهمان را جمع نکرد اولين کسی که مورد کم 

لطفی قرار گرفته و قربانی می شود مجری است.
اتفاقی که چندی  يادآوری  با  اميراحمدی 
قبل برايش رخ داد و باعث دوری مقطعی او از 
اين زمينه هياهو و  اينکه در  بيان  با  اجرا شد، 
جنجالی راه افتاد که رسانه می توانست با سعه 
کند،  حل  را  مساله  اين  بهتری  تدبير  و  صدر 
افزود: چند سال پيش درباره مهران مديری و 
احسان عليخانی شايعه شد که اين ها پول های 
برنامه هايشان گرفته اند.  اجرای  بابت  را  نجومی 
»حالا  برنامه  در  و  کرد  خوبی  کار  سه  شبکه 
خورشيد«، اين دو را دعوت کرد. آنها قواعد را 
و گفتند که  دادند  نشان  را  قراردادها  و  گفتند 
چيزی از پول اسپانسر در جيبشان نرفته است. 
با اين کار سوء تفاهم ها برطرف و افکار عمومی 

روشن شد.
فقط  قصدش  زمان  آن  در  که  گفت  او 
يک شوخی و کَل کَل رسانه ای بوده و توهين 
از  اين حجم  است که مستحق  نکرده  آنچنانی 

واکنش ها و تلفن از همکاران و مديران باشد.
ما  گفتم  هميشه  افزود:  احمدی  امير 
را  ماه  عده  يه  و  داديم  نشان  را  ماه  انگشت  با 
برای  اين  و  ديدند  را  انگشت  نوک  و  نديدند 
جامعه خوب نيست. ما در رسانه نماينده افکار 
را  مشکلات  و  مسايل  بايد  و  هستيم  عمومی 
با  من  شوخی  اين  زمان  آن  در  کنيم.  مطرح 
اما  شد  مواجه  مردم  سوی  از  شديدی  هجمه 
تحملش برای من سخت بود که چرا همکاران 
خودم اينطور برخورد می کنند. مديران عزيز به 
من گفتند که يک عذرخواهی بکن و بگذار تمام 
شود چون قبل از شما هم يکی از مجری های 
بشکه  اين  و  کرده  مستقيمی  توهين  تر  جوان 
و شما جرقه  است  کرده  آماده جرقه  را  باروت 
بخواهم  که  نکردم  توهينی  گفتم  من  زديد.  را 
عذرخواهی کنم و اگر عذرخواهی کنم به سبک 
خودم اين کار را می کنم که در نهايت آن اتفاق 
افتاد. من توقع داشتم سازمان بزرگی مثل صدا 
يک  عمومی  روابط  اطلاعيه  مقابل  در  سيما  و 
با  نهايتا  يا  نکند  نشينی  عقب  محدود  باشگاه 
ايراد  را مديريت کند.  اين مساله  بهتری  تدبير 
من به نحوه مديريت کردن در اين شرايط بود 
متوجه  تا  کرديم  می  صحبت  مديران  با  بايد 
منظور هم شويم و اينکه بگوييم فلانی به مدت 
مديد ممنوع الکار شود به نظرم برای برخورد با 

من چندان روش حرفه ای نبود.
اين مجری در پاسخ به اين پرسش که آيا 
اين اتفاق برايش تجربه ای شده که پس از اين 
روی  گفت:  نرود؟  دست  اين  از  مسايلی  سراغ 
جلد مجله »گل آقا« شعری چاپ می شد بدين 
مضمون که »يک دهن دارم دو تا دندان لق می 

زنم تا می توانم حرف حق«. من از روز اولی که 
وارد صداوسيما شدم دوست داشتم کمک کنم 
حالشان  و  باشند  داشته  بهتری  زندگی  مردم 
بهتر باشد و بتوانم حقی را مطرح کرده و جوابی 
را از کسانی که در برابر مردم مسووليت دارند 
اين  اما در  اين هم همين است؛  از  بگيرم پس 
دو ماه به اين نتيجه رسيدم که بايد در روشم 
تجديدی نظری کنم. مک لوهان نويسنده کتاب 
»دهکده جهانی« می گويد »حقانيت يک پيام 
شما را جهانی نمی کند، شيوه ارائه آن است که 
شما را جهانی می کند«. من در تفکر و خلوتی 
که در اين دو ماه داشتم به اين نتيجه رسيدم 
که بايد در روش گفتن حرف حق تجديد نظری 
دارم  و  کردم  شروع  را  دقيقی  مطالعات  کنم. 
طوری  پس  اين  از  که  می کنم  آماده  را  خودم 
صحبت کنم که هم حرفم را بزنم هم اينکه به 
کسی برنخورد و آن کسی که بايد بشنود و در 

او اثر بگذارد هم بشنود.
مديران  حمايت  لزوم  درباره  اميراحمدی 
عنوان کرد:  ها  از مجری  و سيما  سازمان صدا 
سازمانی  هر  سرمايه  انسانی  نيروی  نظرم  به 
است. من از سال 13۷۴ در سازمان صداوسيما 
و  خطاها  مجريان  ديگر  مثل  و  می کنم  کار 
به  را  هزينه هايی  که  داشتم  زيادی  اشتباهات 
سازمان تحميل کرده است؛ اما در اين سال ها 
پخته شديم و سازمان روی ما سرمايه گذاری 
کرده و به ما اعتبار داده است. الان پس از اين 
سال ها در مرحله پختگی هستيم و نبايد اينطور 
باشد که سازمان صداوسيما با هر تلنگری عقب 
را  خودش  سنگرهای  همه  وگرنه  کند،  نشينی 
و  هياهو  از  دور  بايد  مديران  از دست می دهد. 
توجه  با  کنند.  حمايت  بيشتری  صدر  سعه  با 
در  که  قرمزهايی  خط  و  محدوديت ها  همه  به 
راه رفتن در  ما مثل  اجرای  جامعه وجود دارد 
اين مين ها  تعداد  ميدان مين است و هر روز 
بيشتر می شود. هر جايی حرف بزنيم به عده ای 
برمی خورد. در اين شرايط مديران بايد بيشتر 

هوای مجريان را داشته باشند.
ايران«  به خير  »صبح  برنامه  مجری 
مهمانان  از  سوال ها  طرح  چگونگی  درباره 
ايران«  برنامه »صبح بخير  برنامه توضيح داد: 
توسط  موضوع  و  دارد  سردبيری  اتاق  يک 
متناسب  مهمانان  و  می شود  انتخاب  مديران 
را  سوالاتی  ها  نويسنده  می شوند.  دعوت 
شده  هاغربال  سوال  بعد  می کنند  مطرح 
اين  اما  می گيرد.  قرار  مجری  اختيار  در  و 
می  اتفاقاتی  گاهی  و  نيست  نمايشنامه 
طرح  ها  سوال  ها  پاسخ  اقتضای  به  که  افتد 
می شود. سعی کردم در سوال ها اين انعطاف 

را داشته باشم و زبان و بيان مردم باشم.
ها هم گفت  کار مجری  اهميت  درباره  او 
به مجری می گويند پيامبر رسانه. در اساسنامه 
است  فردی  مجری  صداوسيما،  سازمان  اداری 
که با آگاهی و شرايط لازم پيامی را از سازمان 
به  مناسب  شيوه های  و  روش  با  و  دريافت 
باقدرت  و  امين  بايد  می کند.  منتقل  مخاطب 
بدون  را  پيام  و  باشد  داشته  صداقت  و  بوده 
اما  کند.  منتقل  اضافه  و  حذف  و  غش  و  غل 
شرايط سياسی و اقتصادی کشور و دنيا به گونه 
هم  تذکرها  و  می طلبد  را  ملاحظاتی  که  است 
اين  ها  مجری  از  بعضی  می شود.  بيشتر  ما  به 
می کنند  تمکين  و  دارند  قبول  را  ملاحظات 
تر  سخت  روز  هر  کارمان  نمی کنند.  برخی  و 
توهينی  کسی  به  باشيم  مواظب  بايد  می شود 

نشود اما حرفمان را هم با صداقت بزنيم.
مرحوم  افزود:  زمينه  اين  در  مجری  اين 
بهرام شفيع می گفت، دوربين تا شش ماه ظاهر 
مجری را نشان داده و بعد از شش ماه باطنش 
را هم نشان می دهد؛ بنابراين روی باطنتان کار 
را  ما  داريم که مردم حرف  توقع  اگر  ما  کنيد. 
بشنوند و باور کنند خود ما هم بايد باور داشته 
و  عالم  خودم  اول  کردم  سعی  هم  من  باشيم. 
عامل به حرف هايی که ميزنم باشم و حرف هايم 
شغلمان  بنشيند.  دل  بر  که  بربيايد  دلم  از 
نيست؛  يکنواخت  و  دارد  هم  هايی  جذابيت 
انديشه های  و  اتفاقات  و  جديد  های  مهمان  با 
را  بايد خودت  اينکه  و  داريم  کار  و  سر  جديد 
آماده کنی که انعطاف داشته باشی که اين باعث 

جذابيت کار ما می شود.
مديرانی  از  تشکر  با  ادامه  در  اميراحمدی 
که در اين مدت از او حمايت کرده اند گفت: از 
زين العابدين، مدير شبکه يک  آقای  سعه صدر 
تشکر می کنم من در شرايط روحی بدی بودم؛ 
چهار ميليون ريپورت به صفحه اينستاگرام من 
که  داشتم  تلفن  هزار  روزی  حدودا  بود  شده 
هم  خوبی  پيام های  البته  می دادم؛  جواب  بايد 
و  زدند  زنگ  زين العابدين  آقای  کردم.  دريافت 
دلداری دادند و رهنمود داشتند. آقای شريعت 
آقای  و  يک  شبکه  اجتماعی  گروه  مدير  پناه 
هم  سازمان  عمومی  روابط  کل  مدير  رنجبران 

حمايت کردند.
مجری  عنوان  به  را  خودش  شرايط  او 
صدا و سيما با اين داستان توصيف کرد: روزی 
فرار کردند.  جنگل آتش گرفت؛ همه حيوانات 
گفتند  می آورد.  آب  منقارش  با  گنجشک  يک 
گنجشک! ای ضعيف حجم! آتش خيلی بيشتر 
را  کاری  من  گفت  گنجشک  است.  تو  توان  از 
بگويم  می خواهم  می توانم.  که  می دهم  انجام 
که  هستم  گنجشک  همان  مثل  رسانه  در  من 
کاری را که می توانم انجام می دهم و شانه خالی 
نکرده ام. ما سرباز رسانه هستيم. به سهم خودم 

دوست دارم برای مردم کشورم کاری کنم.
اميراحمدی در پايان گفت: کتابی نوشته ام 
به نام »اگر می خواهی از پوستت مراقبت کنی 
کتاب  اين  فرازهای  از  يکی  در  بنداز«.  پوست 
با  کردن  بازی  خوب  زندگی  که  نوشته ام 
کارت های بد است. اگر دست خوب باشد و همه 
اگر  اما  نکرده ايم؛  هنر  باشد  مراد  وفق  بر  چی 
توانستيم خوب  و  نبود  ما  مراد  وفق  بر  شرايط 
مهم  خيلی  اين  کنيم،  مديريت  و  کنيم  بازی 
است. من به عنوان يک دانشجو و يادگيرنده که 
اين مسير  بهبود تلاش می کند، در  برای  دائما 
دعا  می خواهم  عزيز  مردم  و  خدا  از  و  هستم 

کنند در اين مسير جا نزنم و درجا هم نزنم.

ايرج راد از هنرمندان باسابقه تئاتر و رئيس هيأت مديره خانه 
درباره وضعيت  ايران  هنرمندان  عالی خانه  رئيس شورای  و  تئاتر 
بودجه فرهنگ و هنر در حوزه تئاتر، به خبرنگار مهر گفت: مسأله 
بودجه فرهنگ و هنر به طور کلی هيچگاه خيلی جدی موردتوجه 
قرار نگرفته و تعريف و جايگاه فرهنگ و هنر برای مسئولان امر 

مشخص نيست و حتی آن ها هم تعريفی در اين زمينه نمی دهند.
و هنر چقدر می تواند  فرهنگ  اينکه مسأله  متذکر شد:  وی 
در جامعه مؤثر باشد برای مسئولان مشخص نيست زيرا بسياری 
از کسانی که مسئوليت فرهنگ و هنر بر دوششان بوده است با اين 
مقوله و رشته های گوناگون هنر آشنايی کامل نداشته و ندارند و از 

اين رو فرهنگ و هنر را جدی نمی گيرند.
راد با بيان اينکه شايد در مقاطعی و با حضور فردی دغدغه مند 
اين قضيه تکان مختصری خورده باشد، يادآور شد: ولی به طور کلی 
به فرهنگ و هنر به عنوان يک اصل و فعاليت زيربنايی و ساختاری 
توجه و دقت نشده در نتيجه بودجه لازم برای گسترش فرهنگ و 
هنر و فضاهای فرهنگ و هنری در نظر گرفته نشده است. اين يکی 
از اشکالات اصلی و اساسی است چون واقعيت قضيه مشخص نيست 

طبيعتاً اعتنای به قضيه هم مشخص نيست.
حمايت های مادی و معنوی بايد همسو باشد

است  معتقد  ايران  هنرمندان  خانه  عالی  شورای  رئيس 
حمايت های مادی و معنوی بايد همسوی يکديگر برای حمايت از 
فرهنگ و هنر در نظر گرفته شود تا بتوانيم در جامعه ای فرهنگی، 
با گسترش فضاهای فرهنگی و هنری مواجه باشيم و افراد جامعه 
احساس اين را داشته باشند که به سوی گستردگی و گسترش فضاها 

و فعاليت های فرهنگی و هنری کشيده می شوند.
تأثيرات، ارزش ها و جايگاه فرهنگ و هنر بايد شناخته شود تا 
بر اساس اين شناخت بتوان بودجه واقعی را برای گسترش فضاهای 
فرهنگی و هنری و کل فرهنگ و هنر جامعه در نظر گرفتوی ادامه 
داد: تأثيرات، ارزش ها و جايگاه فرهنگ و هنر بايد شناخته شود تا 
بر اساس اين شناخت بتوان بودجه واقعی را برای گسترش فضاهای 
فرهنگی و هنری و کل فرهنگ و هنر جامعه در نظر گرفت. اين امر 
مستلزم گرفتن آمار است. ما بايد آمار تعداد فعالان هنر در هر کدام 
از شاخه های هنری را داشته باشيم و با بررسی هر کدام از شاخه ها 
و جايگاه ويژه هر کدام ببينيم چه نيازهايی برای تکامل، بهتر شدن 

و گسترش شأن دارند.
و  مسائل  ارائه  به  خود  سخنان  از  ديگری  بخش  در  راد 
تعيين  و  برنامه ريزی  زمينه  در  تئاتر  در  شده  مطرح  پرسش های 
بودجه پرداخت و گفت: در ارتباط با تئاتر آيا آمار دقيقی از اينکه 

هر سال چه تعداد فارغ التحصيل هنرهای نمايشی داريم وجود دارد؟ 
آيا امکان اشتغال زايی برای اين افراد و جوان هايی که چهار سال از 
عمر خود را صرف اين رشته در دانشگاه می کنند، فراهم است؟ اگر 
نيازی به اين تعداد نيست برای هر ساله اين تعداد پذيرش دانشجو 
می کنيم و فارغ التحصيل تئاتر داريم؟ آيا امکان اشتغال و فعاليت برای 
کسانی که در حال حاضر فعالان و حرفه ای های رشته تئاتر هستند 
و از اين طريق امرار معاش و گذران زندگی می کنند، فراهم هست؟ 
حمايت هايی که بايد از اين فعالان شود در چه زمينه هايی قرار دارد؟ 
در چه زمينه هايی از اين فعالان حمايت مادی و معنوی می شود؟ آيا 
امکانات اجرايی برای اينها وجود دارد؟ آيا تئاتر خصوصی که به عقيده 
من هنوز نداريم، جايگاه و تعريفی دارد؟ جايگاه و تعريف تئاتر دولتی 

کجاست و آيا مشخص است؟
ما يک گروه پايدار و پابرجا هم در تئاتر نداريم چه برسد 

به كمپانی!
اين بازيگر و کارگردان تئاتر تأکيد کرد: بايد ببينيم جوامع ديگر 
چگونه برای گسترش فضاها و فعاليت های تئاتری شان کار می کنند. 
اعتبار تئاتر در گروه و فراتر از گروه، کمپانی های تئاتر است. آيا ما در 
کشورمان کمپانی های تئاتر داريم که از کارگردان ها، بازيگران و عوامل 
مختلف در آن کمپانی ها کار کنند و کمپانی ها برای فعاليت های خود 

برنامه ريزی کنند و دولت نيز از آنها حمايت کند؟ آيا 
امکانات و سالن های اجرايی برای فعاليت کمپانی ها 
وجود دارد؟ هيچ کدام وجود ندارد و همه چيز آشفته و 
در يک آشفته بازار وجود دارد. واقعيت اين است که ما 
يک گروه پايدار و پابرجا در تئاتر نداريم چه برسد به 
يک کمپانی؛ يک گروه برای اينکه بتواند عوامل خود را 
نگه دارد بايد برنامه و بودجه سالانه خود را داشته باشد 

و وقتی هيچ چيزی مشخص نيست گروه هم نداريم.
وی افزود: يک گروه تئاتر هم که قصد توليد يک 
اثر روی  اين  آيا  نمايش را دارد مشخص نيست که 
و  مادی  نه. چه حمايت های  يا  رفت  خواهد  صحنه 
گروه  از  سالن  لحاظ  به  حمايت هايی  چه  معنوی، 
تأمين  را چگونه  اثر  توليد يک  می شود؟ هزينه های 
خواهد کرد؟ هزينه های زندگی اعضای درگير توليد 
و اجرای يک نمايش چگونه تأمين خواهد شد؟ همه 
اينها سوال است که به آنها توجهی نشده است.رئيس 
هيأت مديره خانه تئاتر يادآور شد: ما در خانه تئاتر 
گونه های  به  مسائل  و  سؤال ها  اين  تک تک  درباره 
مختلف بحث، گفتگو و مصاحبه کرده ايم ولی واقعيت 

قضيه اين است که گوش شنوايی که به مقوله فرهنگ و هنر اهميت 
بدهد وجود نداشته است. تا اين مسائل مشخص نشود بودجه لازم 
نمی تواند در نظر گرفت شود. اينکه اين بودجه چگونه بايد صرف شود 
و چه بخشی از آن مربوط به توليد، پرسنل و مسائل عمرانی، ساخت 
و سازهای سالن های تئاتری است، بايد مشخص شود. جايگاه هر 
کدام از اين ها و بودجه شان، نيازها، امکانات بالقوه انسانی و امکانات 

بالفعل بايد معلوم شود.

یک فنجان چای داغ
مدير تماشاخانه شهرزاد: اتفاقی جز وعده وعيد رخ نداده است

محمدعلی دشت گلی مدير تماشاخانه شهرزاد در رابطه به ضرر وارد 
شده توسط ويروس کرونا و تعطيلی تئاتر به تماشاخانه های خصوصی اظهار 
داشت: قطعا تمامی تماشاخانه های خصوصی کشور از کرونا و تعطيلی های 
آن آسيب های جبران ناپذيری را محتمل شده اند و اين در حالی است که 
از مجموع 101 سالن موجود در شهر تهران بالغ بر ۴9 عدد آن خصوصی 
هستند و شايد بزرگترين آن ها پرديش تئاتر شهرزاد باشد که ما فقط در دو 
ماه اسفند و فروردين بالغ بر دو مليارد تومان ضرر محاسبه شده مشتمل بر 
هزينه اجاره و غيره را محتمل شده ايم و قرارداد هايی را هم با حدود 1۶ 
الی 1۷گروه تئاتری داشتيم که بايد در اين دو ماه اجرا ميکردند و با توجه 
به تعطيلی های هفتگی در آن زمان همه فکر ميکردند که تئاتر بازگشايی 

ميشود ولی اين اتفاق نيفتاد.
محترم  کل  مدير  آشنا  آقای  جناب  اينکه  با  کرد:  بيان  ادامه  در  وی 
هنرهای نمايشی تلاششان را در جهت حمايت از تماشاخانه های خصوصی 
انجام داده اند اما ميتوان گفت هيچ صيانت جدی ای تا به حال از تمشاخانه 
از شيوع ويروس کرونا  اين 9 ماه که  نيامده و در  های خصوصی به عمل 
گذشته و حقيقيا امنيت روانی و اقتصادی تمام تماشاخانه ها مختل شده، 
فقط و فقط مبلغ ۴0 مليون تومان کمک هزينه از سوی اداره کل هنرهای 
است  حالی  در  اين  و  کرده  پيدا  اختصاص  شهرزاد  تماشاخانه  به  نمايشی 
که اين مبلغ در ديگر تماشاخانه ها غير از تماشاخانه شهرزاد، نوفل لوشاتو 
و تئاتر مشتقل تهران بسيار کمتر از اين مبلغ بوده است که کل اين مبلغ 

حمايتی به چيزی نزديک به 300 مليون تومان شده است.
مدير تماشاخانه شهرزاد در ادامه افزود: تمامی کمک تخصيص يافته 
برای تماشاخانه شهرزاد حتی هزينه  نمايشی  اداره کل هنر های  از سوی 
به نظر  اين تماشاخانه هم نشده و  يک ماهه پرسنل و هزينه های جاری 
بايد توجه بيشتری از سوی مرکز به تماشاخانه خصوصی شده تا مشکلات 
متضرر  امر  اين  از  هم  ديگر صنوف  ميدانيم  اينکه  رغم  علی  برطرف شود 
شده اند ولی تا جايی که به خاطر دارم حوزه فرهنگ و هنر در رتبه ششم 
ستاد ملی مبارزه با کرونا قرار داشته و اولويت آخر اين ستاد است و تعاملی 
ميان بخش خصوصی و دولتی در اين ايام صورت نگرفته و اين باعث گله 
مندی است. دشت گلی در ادامه با اشاره به اوضاع سخت هنرمندان تئاتر 
برای  و  ايام  اين  در  که  را می شناسم  هنرمندانی  داشت:  بيان  ايام  اين  در 
نظافت و کار در منازل روی  به شغل  اجبار  از روی  امور زندگی  گذراندن 
آورده اند و اين اتفاق بسيار تأسف بار است که حوزه فرهنگ و هنر بايد به 
اين مرحله برسد که وزير ما و معاون هنری و مدير کل ما شأن و منذلت 
اين عزيزان را متوجه نشدند و برای حمايت از اين حوزه بجز وعده و وعيد 
هيچ اتفاقی صورت نگرفت.مدير تماشاخانه شهرزاد عرضه داشت: اين شرايط 
های  تماشاخانه  مديران  که  است  اتفاق  اين  رغم  عی  حمايت  عدم  اين  و 
خصوصی کشور در جلسه ای تهديد به تعطيلی کامل اين تماشاخانه ها از 
آذر ماه کردند و ميدانيد که تمامی بازوی اجرايی اداره کل هنرهای نمايشی 
همين تماشاخانه های خصوصی هستند و ديگر تماشاخانه ها مانند سنگلج 
و مجموعه تئاتر شهر و غيره تعداد کمی دارند و همان تعداد کم هم اتفاق 
ويژه ای را رغم نزده و اکثر نمايش هايی که در جشنواره تئاتر فجر برنده 
اين  در  ولی  است  گرفته  صورت  بخش خصوصی  در  بودند  فاخر  و  شدند 
نام در سايت  بخش هيچ حمايتی صورت نگرفته و آخرين وعده هم ثبت 
تحفه برای حمايت بوده که فقط در حد حرف باقی مانده است. محمدعلی 
دشت گلی در رابطه با شرايط عمومی کشور در دوران کرونايی گفت: عدم 
مديريت در کنترل بيماری کرونا باعث شد تا آسيب های جبران ناپذيری را 
در اين ايام تجربه کنيم و در حوزه مديريت بيماری تنها با اعداد هر روزه ی 
تعداد مبتلايان و کشته شدگان مواجه هستيم و متأسفانه جان انسان ها به 
عدد تبديل شده و سوال اينجاست که چرا نميتوانيم مانند کشورهايی مثل 

استراليا اين بيماری را کنترل کنيم.

اظهارات علی مصفا درباره معرفی نماينده ايران به اسكار
اين بازيگر و تهيه کننده سينمای ايران در اين نوشتار که در اختيار 
ايسنا گذاشته،آورده است: »برای انتخاب و معرفی فيلمی به آکادمی علوم 
اسکار،  جوايز  خارجی  فيلم  بهترين  رشته  در  آمريکا  سينمايی  هنرهای  و 
معيارهای مشخصی وجود دارد. امتياز پخش بين المللی، جوايز و جشنواره 
های معتبر و به ويژه نمايش عمومی فيلم در ساير کشورها علاوه بر کشور 
توليدکننده - مشخصا آمريکا و اروپا که صنعت سينمای تثبيت شده تر و 
اين معيارهاست  با محک  اين معيارها هستند.  قوی تری دارند، مهمترين 
به آکادمی  انتخاب و  به شيوه معقول و منطقی يک فيلم  که هر کشوری 

معرفی می کند.
1.پخش بين المللی: 

 پخش جهانی يلدا سومين ساخته بلند مسعود بخشی با شرکت پيراميد 
اينترنشنال است که با 3۵ سال سابقه از مهمترين و بزرگترين پخش کننده 
های آثار هنری در فرانسه و جهان محسوب می شود. پيراميد اينترنشنال 
حقوق پخش يلدا را در مرحله فيلمنامه -و نه فيلم نهايی - خريداری کرده، 
و در جشنواره فيلم برلين2020 توانسته حقوق پخش اين فيلم را به حوزه 
ها و کشورهای متعددی بفروشد. توفيقی که اسکرين اينترنشنال در صفحه 
نخست خود به اهميت آن در بازار فعلی فيلم های خارجی زبان اشاره کرد. 

2.اکران خارجی:  
يلدا تنها فيلم ايرانی است که در سال 2020 اکران سراسری و موفق 

بين المللی در اروپا داشته است.
خريداران يلدا تا کنون آن را در کشورهای آلمان، اتريش، لوکزامبورگ، 
فرانسه، بلژيک، و سوييس اکران کرده اند و ايتاليا، اسپانيا،يونان، برزيل، و 
ترکيه با بازگشايی سالن ها فيلم را روانه سينماهايشان خواهند کرد. يلدا در 
اکران های عمومی اروپا با استقبال مهمترين نشريات و منتقدين سينمايی 
و مخاطبان روبرو شده است. در آلمان روزنامه زوديچه زايتونگ از مهمترين 
روزنامه های اين کشور،  يلدا را در زمره ده اثر مهم اکران فصل رده بندی 
کرد و در فرانسه فيلم با ۸۶ کپی روی پرده رفت و با استقبال فوق العاده 
اکران  و  فرانسه  فيلم  مجلات  گزارش  به  يافت.  ارتقا  کپی   1۴۶ به  آن  از 
توتال، تماشاگران يلدا در پايان سه هفته اکران در فرانسه از مرز ۴۵ هزار 
نفر گذشتند و اين فيلم با احتساب نسبت کپی و سالنها،  فيلم اول جدول 
اکران  های جدول  فيلم  ترين  موفق  جزو  و  اکران،  نخست  روز  در  فروش 
فرانسه است.  يلدا همچنين با کسب ۴ ستاره از ۵ از نشرياتی چون پزيتيف، 
پاريزين، نوول ابسرواتور، لوموند، ون مينوت، فم اکتوئل، تله راما، فيش دو 
سينماو ...توفيقی کم سابقه در جلب نظر منتقدان  داشته است. حقوق يلدا 
به کليه کشورهای خاورميانه و اسکانديناوی، کانادای فرانسه زبان و انگليسی 
زبان، استراليا و نيوزلند نيز واگذار شده و در اين کشورها پخش خواهد شد.

3.اکران داخلی:
در ايران يلدا از خرداد ماه روی پرده سينماهای هنر و تجربه رفته و 
باوجود شرايط سخت سينماها در دوران شيوع ويروس کرونا، همچنان از 
اکران  کليه درآمد  به علاوه  است.  اين گروه سينمايی  فيلمهای  موفقترين 
ايران و تبليغات آن به همت گروه »ما درد مشترکيم« موجب آزادی و نجات 
جان دو زندانی محکوم شد. نکته ای که در تمام اکرانهای اروپايی مورد توجه 

و تمجيد قرار گرفت و تاثير موضوع فيلم يعنی بخشش را دو چندان کرد.

متن میثاق نامه روزنامه نگاری در سایت روزنامه موجود است

دو شنبه 19 آبان 1399
23 ربیع الاول 1442  9 نوامبر 2020 
شماره 3081   8 صفحه


